



Obshchestvennyye nauki i sovremennost. 2013-2024

ISSN 0869--0499

URL - <http://ons-journal.ru>

All right reserved

Issue 1 Volume . 2012

THE THIRD ROME OR THE THIRD KIEV?

Andrey Usachev

Abstract

In article the concept “Moscow – the Third Rome” is considered, the marginality of this mythologem in the Moscow kingdom of XVI century is shown. In literature of that time the idea of inheritance of Moscow not to Rome, but to Kiev is spent. Popularity of the conception “Moscow – the Third Rome” is connected with historiography XIX–XX centuries and geopolitical factors of that epoch.

Keywords list (en): Moscow kingdom, imperial consciousness, national monarchy, historiography, Old Russian literature

Date of publication: 01.02.2012

Citation link:

Usachev A. THE THIRD ROME OR THE THIRD KIEV? // Obshchestvennyye nauki i sovremennost. – 2012. – Issue 1 C. 69-87 . URL: <https://ons-journal.ru/s086904990000617-0-1-ru-517/>

ТРЕТИЙ РИМ ИЛИ ТРЕТИЙ КИЕВ? (МОСКОВСКОЕ ЦАРСТВО XVI ВЕКА В ВОСПРИЯТИИ СОВРЕМЕННОКОВ)

Усачев Андрей Сергеевич

Аннотация

В статье рассматривается концепция “Москва – Третий Рим”, фиксируется маргинальность этой мифологемы в Московском царстве XVI в. В памятниках того времени проводится идея наследования Москвы не Риму, а Киеву. Известность концепции “Москва – Третий Рим” связана с историографией XIX–XX вв., на которую значительное влияние оказали геополитические факторы той эпохи.

Ключевые слова: Московское царство, имперское сознание, национальная монархия, историография, древнерусская литература

Дата публикации: 01.02.2012

Ссылка для цитирования:

Усачев А. С. ТРЕТИЙ РИМ ИЛИ ТРЕТИЙ КИЕВ? (МОСКОВСКОЕ ЦАРСТВО XVI ВЕКА В ВОСПРИЯТИИ СОВРЕМЕННОКОВ) // Общественные науки и современность. – 2012. – Номер 1 С. 69-87 . URL: <https://ons-journal.ru/s086904990000617-0-1-ru-517/>